
بعد از اینکه مــا مــرکــز نــازایــی اصفهان 
ــوزاد آی.وی. ــ ــم، اولــیــن ن ــردی را تاسیس ک

ــد. همچنین ما  ــه دنــیــا آمــ اف اصــفــهــان ب
بــرای اولین بار هچینگ  سه بعدی- یعنی 
وقتی جنین می خواهد از پوستش بیاید 
بــیــرون باید مثل جــوجــه  ای کــه از تخمش 
مــی آیــد بــیــرون آن پوسته شکافته شــود- 
را در زمینه نــازایــی پــایــه گــذاری کــردیــم. بعد 
روش میکرواینجکشن  آمد، در این روش 
یک اسپرم را با سوزنی به قطر یک بیستم 
مــو داخــل تخمک تــزریــق می کنیم. بعضی 
افراد تخمک هایشان لقاح ندارد و بنابراین 
، فعال سازی  ناموفق مــی شــود. اولــیــن بــار
واینجکشن  عــمــل میکر از  بــعــد  تخمک 
بــرای افـــرادی که قبلا لقاح نداشتند را من 
در ایــران پایه گذاری کــردم. در این زمینه در 
دنیا هم مقاله  های زیـــادی داریـــم و هم به 
ــم شناخته  خــاطــر کــارهــایــی کــه انــجــام دادیـ
 شده هستیم. در میکرواینجکشن ما باید 
ــزارن اسپرمی که جلوی چشم ما  یکی از ه
حرکت می کنند را انتخاب کنیم. یک خرده 
مثل خواستگاری است که حالا شما یا یک 
دامـــاد خوشگل انتخاب می کنید یــا آنکه 
را تندتر حرکت می کند. ابـــزاری اضافه تر بر 
ــداری! بعدها مــا گفتیم کــه حــالا این  ایــن نـ
داماد باید خوش اخلاق هم باشد.}خنده{ 
ــراســاس بــار الکتریکی  پــس اســپــرم هــا را ب
جــدا کــردیــم. بعدها اســپــرم هــا را براساس 
قابلیتشان در واکنش  به محیط ها بررسی 
ــواع روش هـــای انتخاب اسپرم  کــردیــم و انـ
که شانس انتخاب محیطی و تولید جنین 
و تولد را در روش میکرواینجکشن دارد 

پایه گذاری کــردیــم، مقالات آن هــا را هم نوشتیم و بعد هم یک 
ســـری اش را اســتــانــدارد کــردیــم کــه بشود بــه صــورت روش هــای 
روتین استفاده کنیم و بعضی  روش ها را که بر اساس بار الکتریکی 
بود برای اولین بار در دنیا پایه گذاری کردیم. در مقاله های معتبر 
بین المللی دنیا مثل هیومن پروداکشن  و... آن نتایج را به چاپ 
هم رســانــدیــم.  اولین بار شبیه سازی کلونینگ را هم در ایــران 
پایه گذاری کردیم که رویانا بود. به نظر من رویانا برای رویان و ایران 
نام بسیار قابل احترام و باارزشی است. مهم تر اینکه رویانا وقتی به 

دنیا آمد که تحریم های ایران داشت شروع می شد.

در واقع پیامی به آن  طرف مخابره شد
بله! طــوری کــه تمام روزنــامــه هــای دنیا در صفحه ی اولشان 
نوشتند ایــران به تکنولوژی شبیه سازی دست پیدا کرد و این 
نشان مــی دهــد ایـــران نــه تنها در علم انـــرژی هسته ای بلکه در 
تمام علوم دیگر هم دارد پیش می رود. آقای دکتر صالحی وقتی 
از جلسه مــذاکــرات برگشت گفت »علی رغم تحریم ها هرکسی 
که به ما رسید تبریک گفت!«. و خب این خیلی خیلی برایشان 
ــران در  مهم بــود و ارزش خــاص خـــودش را در جایگاه علمی ایـ
آن زمــان داشــت. بعدها هم پیشرفت های بیشتر علمی ایران 
سیگنالی برای غربی ها بود که ایران واقعا دارد به مهد تمدن علم 
تبدیل می شود و اگر در انرژی هسته  ای کاری کرده در سایر علوم 
بیوتکنولوژی مانند سلول های بنیادی و شبیه سازی و نانو و... 
هم دارد پیشرفت می کند و این برای ما تبدیل به یک اندیشه شد.

همه می گویند سلول های بنیادی در ایران با هزینه ی مالی 
زیادی به اینجا رسیده. شما چه نظری دارید؟ 

سلول های بنیادی را آقــای دکتر بهاروند پایه گذاری کرد ولی 
بگذارید من هم یک توضیحی بدهم چــون من هم جــزو رویــان 
هستم. وقتی ما رویــانــا را شبیه سازی کردیم ما یک دامــپــروری 
نداشتیم! من در دامپروری پدرم و دوست پدرم که نزدیک این 
محل است کار کردم و خودم هم بارها دنبال گوسفندها دویدم 
تا بگیریمشان! یعنی نه! آنچنان بودجه ای نداشتیم که بتوانیم 

تمام روزنامه های 
دنیا در صفحه ی 
اولشان نوشتند 
ایران به تکنولوژی 
شبیه سازی دست 
پیدا کرد و این 
نشان می دهد 
ایران نه تنها 
در علم انرژی 
هسته ای بلکه در 
تمام علوم دیگر 
هم دارد پیش 
می رود.  

ویانارا وقتیمار
یکردیم شبیهساز
ی ور مایکدامپر
نداشتیم!مندر
یپدرمو ور دامپر
دوستپدرمکه
نزدیکاینمحل
کردمو استکار
خودمهمبارها
دنبالگوسفندها
دویدمتا
بگیریمشان!
نچنان یعنیآ
بودجهای
نداشتیم.

روایــــت خــــانــــه

مجله ی دانشمند/سری جدید 
شماره 6 ، شماره پیاپی 699

مهر  و آبان ۱۴۰۱
10


